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اوما تورمن، آنتونی هاپکینز و فیبی داینور در یک فیلم عاشقانه با عنوان »خانه دار« بازی خواهند کرد. بازیگران این فیلم شامل 
اوما تورمن، بازیگر نامزد اسکار و سِر آنتونی هاپکینز، برنده ۲جایزه اسکار برای فیلم های »پدر« و »سکوت بره ها« و فیبی داینور، هالیوود 

بازیگر »بریجرتون« و »بازی جوانمردانه« خواهند بود. ریچارد ایر این فیلم را که فیلمنامه اش   به قلم نویسنده پرفروش، رز ترمین 
برمبنای داستان کوتاهی از خود وی نوشته شده است، کارگردانی خواهد کرد. »خانه دار« در چشم انداز مرموز، غم انگیز و وحشی 
کورنوال در کنار اقیانوس اطلس انگلستان شکل می گیرد، جایی که دنی با بازی تورمن به عنوان یک زن خانه دار در خانه ای بزرگ و 
تاریخی متعلق به لرد دی ویترز با بازی هاپکینز کار می کند. داینور، بازدیدکننده ای جوان که رمان نویس است و در نقش 
نویسنده مشهور دافنه دو موریه )نویسنده »ربکا«( ظاهر شده، فضای آنجا را عوض می کند. به گزارش مهر به نقل 
از ورایتی، ایر در بیانیه ای گفت: فیلمنامه رز ترمین به عشق، ترس، خیال، آرزو و جاه طلبی، مرگ  و میراث 
می پردازد و غنی و پرتلاطم است. هوگو گرومبار، تهیه کننده هم از ریچارد ایر به عنوان داستان پردازی 
چیره دست یاد کرد که فیلم هایش جایزه برده اند. »خانه دار« فراتر از فضای عاشقانه اش، پر از 
پیچ و تاب های مبتکرانه درباره چالش در جهان امروز برای یافتن هدف و هویت است. این 

فیلم قرار است برای مخاطبان جهان در پایان سال۲۰۲۵ روی پرده برود.

 منوچهر شاهسواری
دبیر جشنواره فیلم فجر می شود؟

  از اردیبهشــت تا امروز که تنها ۲ ماه بــه زمان برگزاری 
بزرگ ترین رویداد سینمایی ایران مانده بحث های زیادی 
در مورد دبیر این رویداد مطرح شده است و از روز گذشته 
هم در خبرهای غیررسمی  از انتصاب منوچهر شاهسواری 

صحبت می شود.
ابتدا قرار بــود مجتبی امینی که در دوره گذشــته دبیر 
جشــنواره فیلم بود، امسال هم همین ســمت را داشته 
باشد، اما اردیبهشت ماه اعلام شد که مجتبی امینی دبیر 
این دوره جشنواره نیســت و در حکمی  محمد خزاعی، 
رئیس سازمان سینمایی با حفظ ســمت به عنوان دبیر 
چهل وسومین جشنواره فیلم فجر معرفی شد. اما با تغییر 
دولت و به دنبال آن وزیر ارشاد، خزاعی هم دبیر این دوره 

باقی نماند.
او در گفت وگویی که شــهریور ماه با خبرآنلاین داشت، 
گفته بود نمی دانم دبیر جشــنواره خواهم بود یا خیر. اما 
۲۰مهرماه و در جشــنواره فیلم کودک اصفهان، او رسما 
اعلام کرد که از ریاست ســازمان سینمایی خداحافظی 
کرده است. به این ترتیب مشخص شد که او دبیر جشنواره 

فیلم هم نخواهد بود.
او در این مصاحبه گفته بود: »البته من نیامده بودم که دبیر 
جشنواره فجر باشم، اما در سال پایانی با آقای اسماعیلی 
)وزیر ارشاد پیشین( به این نتیجه رسیدیم که دبیر دوره 
آخر جشنواره فجر در دولت سیزدهم من باشم. طبیعتا اگر 
رئیس سازمان سینمایی نباشم باید دبیری جشنواره فجر 
را هم به رئیس بعدی واگذار کنــم تا آنها نیز برنامه ریزی 

خودشان را داشته باشند.«

عذرخواهی وزیر ارشاد

اول آبان عباس صالحی، وزیر ارشاد 
در حاشیه جشنواره فیلم کوتاه تهران، 
درباره دبیــری جشــنواره فجر که 
همچنان تکلیفش مشخص نیست، 
گفته بود به زمان نیاز اســت: »اجازه 
دهید کمی  زمان بگذرد و آقای فریدزاده مســتقر شوند 
و تصمیم لازم در این موضوع را بگیرند. شهریورماه که به 
وزارتخانه آمدم، وضعیت جاری را بررسی و با حدود ۴۰-

۵۰ نفر از مدیران و معاونان دوره قبل گفت وگو کردیم. از 
میانه شهریورماه وارد بررسی تغییرات و انتصابات شدیم. با 
تجربه ای که از گذشته داشتم احساس کردم بهتر است که 
در گام نخست معاونان و مدیران حوزه ستادی را چینش 
کنیم. بر همین اساس چند معاون ستادی انتخاب شدند و 
سپس مدیران تخصصی را منتصب کردیم. قول داده بودم 
که تا انتهای مهر این مســئله تعیین تکلیف می شود، اما 
استعلامات برای مشاغل حساس روندی طولانی دارد و این 
روند با افزایش استعلامات طولانی تر هم شده است. علاوه 
بر این، تراکم استعلام ها بالا و شــرایط کشور هم از نظر 
منطقه ای در وضعیت خاصی اســت و باید به مسئولان 
مربوط حق داد. تا به امروز معاونــان مختلفی در وزارت 
ارشاد انتخاب شده اند، چند مجموعه دیگری هم که باقی 
مانده ازجمله معاون هنری از ناحیه ما معرفی شده اند، اما 
منتظر پاسخ استعلامات هستیم. با این حال، من بابت این 

موضوع باید عذرخواهی کنم.«

گمانه زنی ها 

در این مدت اســم های مختلفی برای تصــدی دبیری 
جشنواره فیلم مطرح شده اســت.  حتی گفته شده بود 
ممکن اســت به دلیل کمبود وقت، رائد فریدزاده، رئیس 
سازمان ســینمایی خودش دبیری این دوره از جشنواره 
را به عهــده بگیرد. در کنار او اســم هایی مثــل علیرضا 
تابش، محمد حمیدی مقدم، ابراهیم داروغه زاده، مهدی 
طباطبایی نژاد و محمدمهدی عسگرپور هم مطرح شده 

بود که هیچ کدام البته به این سمت انتخاب نشدند.

منوچهر شاهسواری، گزینه جدید

از روز گذشــته از منوچهــر شاهســواری هــم به عنوان 
کاندیدای دبیری جشــنواره اســم بــرده می شــود و به 
شکل غیررسمی گفته شــده رئیس ســازمان سینمایی، 
 منوچهــر شاهســواری را در حکمــی  بــه این ســمت

انتخاب کرده اســت. هرچند این خبر غیررسمی  است اما 
رســانه ها واکنش های مثبتی به این انتخاب داشــته اند و 
پیش بینی کرده اند با دبیری او اتفاق های مهمی  در جشنواره 
رخ دهد. شاهسواری علاوه بر تهیه کنندگی فیلم هایی مثل 
مزارشریف، فصل باران های موســمی  یک گزارش واقعی، 
مخمصه و ماه و خورشــید پســت های اجرایی مهمی  هم 
داشته است. او قائم مقام خانه سینما، عضو شورای اتحادیه 
تهیه کننــدگان و توزیع کنندگان فیلم و رئیس شــورای 
صنفی نمایش بوده و از سال ۹۵ تا سال ۱۴۰۱ هم به عنوان 

مدیرعامل خانه سینما فعالیت کرده است.

 

کوتاه تر  از گزارش

تقلید صدا اشتباه است
داود نماینــده، صداپیشــه:  ایــن جوانانــی کــه می توانند تقلیــد کنند چــرا از صدای خودشــان اســتفاده 
نمی کنند؟ با این کار صدایشــان بین مردم می پیچــد و مردم می گویند این صدا صدای طبیعی اســت. 

بنابراین، تقلید اشتباه است./ سینماپرس 

سینما باید امید ببخشد
بابک خواجه پاشــا، کارگردان  »در آغــوش درخت«:  دم دســتی ترین کار بــرای تأثیرگذاری حجم تــراژدی و بدبختی 
کاراکترهاست. برای نشــان  دادن این موضوع وارد آپارتمان های فلاکت بار می شــوند و برای جذب مخاطب، پدر 
بی شرفی را نشان می دهند که خانواده را تحت سیطره خود گرفته است.  فرهنگ سینما فرهنگ امید است ./ ایلنا 

صحنه

سینمای ایران 

هالیوود

صفحه آرا: بهروزقلی پور

بازگشت به صحنه پس از ۸سال
اکبر زنجان پور، بازیگــر و کارگردان تئاتــر، تلویزیون و 
ســینمای ایران پس از ۸ ســال دوری از تئاتر، با نمایش 

جدیدش »اکتینگ« روی صحنه می آید.
نمایش »اکتینگ« نوشــته زویه دورنــژه و ترجمه زیبا 
خادم حقیقت با کارگردانی اکبر زنجان پور و تهیه کنندگی 
محمد قدس از ۱۴آبان ماه ۱۴۰۳ ساعت۲۰:۴۵ در سالن 
استاد ناظرزاده کرمانی تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه 

خواهد رفت. 
همزمــان بــا رونمایــی از پوســتر نمایش بــا طرحی 
 از علــی زندیــه، پیش فــروش بلیت هــای ایــن اثــر 

نمایشی آغاز شد. 
اکبر زنجان پور، هوشنگ قوانلو و محسن بهرامی بازیگران 
نمایش »اکتینگ« هســتند. در خلاصه داســتان این 
نمایش آمده اســت: زندانی تازه وارد به سلول یک بازیگر 
تئاتر و استاد بازیگری اســت. همین امر هم سلولی اش را 
که خلافکار اســت، به این فکر می اندازد که از او آموزش 

بازیگری ببیند و بازیگر شود.

  چین از رقابت اسکار۲۰۲۵ 
خارج شد

فیلم مستند »غرق شدن لیســبون مارو« از سوی آکادمی 
برای شرکت چین در نود و هفتمین دوره جوایز اسکار، واجد 
شرایط شناخته نشد و ظاهرا برای جایگزینی آن خیلی دیر 
است. قوانین شاخه بهترین فیلم بین المللی ایجاب می کند 
که یک فیلم برای واجد شــرایط بودن دیالوگ هایی عمدتا  

غیرانگلیسی)بیش از ۵۰ درصد( داشته باشد.
این در حالی است که مســتند »غرق شدن لیسبون مارو«، 
به کارگردانی فانگ لی که از ســوی کمیته اسکار سینمای 
 چین به آکادمی اســکار معرفی شــده بــود، فاقد چنین

شرایطی است. از آنجا که چین این فیلم را اندکی قبل از پایان 
مهلت معرفی در ۲اکتبر)۱۱مهر( به آکادمی ارســال کرده 
است، پس از مشخص شدن واجد شرایط نبودن فیلم، زمانی 

برای چین وجود ندارد تا فیلم جدیدی معرفی کند.
به گزارش ددلاین، اگرچه این فیلم در شــاخه بهترین فیلم 
بلند بین المللی واجد شــرایط نیســت، اما همچنان واجد 

شرایط رقابت برای اسکار بهترین مستند بلند است.

 »عروسی در برف« با نسرین مقانلو 
و محسن قصابیان

فیلم سینمایی »عروسی در برف« جلوی  دوربین می رود. 
»عروســی در برف« به تهیه کنندگی و کارگردانی محمدرضا 
رحمانی به تازگی وارد مرحله پیش تولید شــده است و بعد از 
انتخاب کامل بازیگران و عوامل پشــت دوربین اواخر آبان ماه 
در تهران و حومه تهران مقابل دوربین می رود.  تاکنون از میان 
بازیگران این فیلم حضور محســن قصابیان، محمد اسدنیا و 
نسرین مقانلو قطعی شده است. ظرف روزهای آتی چند بازیگر 
شناخته شده دیگر به گروه بازیگران این فیلم اضافه خواهند 
شد. بازی محسن قصابیان به تازگی در سریال »داریوش« مورد 
توجه مخاطبان قرار گرفته است. »عروسی در برف« مضمونی 
اجتماعی با رگه هایی  کمدی دارد و در خلاصه داستانش آمده: 
ناپدید شــدن محراب و ثنا خانواده هایشــان را دچار چالشی 
عجیب می کند. آنها در پی فرزندانشــان هستند و با دخالت 
 بازپرس پرونده، ماجرا به سمت و ســویی دیگر می رود. »آنها 
مرا دوست داشــتند« به کارگردانی محمد رضا رحمانی این 

روزها روی پرده سینماهاست.

»خانهدار«باآنتونیهاپکینز

ابراهیم داروغه زادهمحمد حمیدی مقدمعلیرضا تابش
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گفت وگو با سیدعماد حسینی، کارگردان »استاد«

»استاد« برداشتی از نمایشــنامه »اولئانا« 
نوشته دیوید ممت است. فیلم شما را می توان اقتباسی 
وفادارانه از این نمایشنامه دانست یا صرفا برداشتی آزاد 

از آن است؟
کار ما فیلمنامه اوریجینال است. ما برداشــتی از »اولئانا« 
داریم. در حقیقت انگار که من و پیام لاریان که نویســنده 
فیلمنامه بوده ایم، این نمایشنامه را خوانده ایم و گذاشته ایم 
کنار. فیلمنامه ما فقط اشتراک موضوعی با نمایشنامه ممت 
دارد. به همین دلیل کار ما برداشت آزاد محسوب می شود و 

اقتباس به حساب نمی آید.
زمانی که این فیلم ســاخته شد، موضوعش 

به روز و داغ بود.
موضوعات انسانی کهنه نمی شــوند. همانطور که خیلی از 
کارهای داستایوفســکی را اگر حالا بخوانید، کاملا موضوع 
روز به حساب می آیند. چون مسائل انسانی مسائلی هستند 

که بارها در تاریخ تکرار شده اند و باز هم تکرار خواهند شد.
چقدر تجربه های تئوریکــی که در مطالعات 

سینمایی داشتید، در ساخت فیلم به کارتان آمد؟
خیلی مؤثر است. مطالعات نظری باعث می شود که افق دید 
انسان وسیع شود و نسبت بین مطالعات نظری و خود فیلم را 
می توان در روح کار پیدا کرد؛ برای مثال، در کتاب »سینمایی 
دیگر« که امتداد کتاب »غربی زدایی مطالعات فیلم« است، 
از این زاویه به کیارستمی نگاه کردیم که کیارستمی دنبال 
شیوه های کمتر استفاده شــده یا استفاده نشــده در بیان 
ســینمایی بود؛ یعنی کیارســتمی می خواست شیوه های 
سینمای رایج و تجاری دنیا را - که حدود ۹۰درصد فیلم ها 
براساس آنها ساخته می شــود - کنار بگذارد و دنبال قواعد 
بیانی جدید می گشت. »غربی زدایی مطالعات فیلم« مجموعه 

مقالات و گفت وگوهایی بود با آدم هایی که همین دغدغه 
را دارند؛ یعنی دنبال شیوه های متفاوت غیرغربی 

در مطالعات ســینمایی در اقصی نقاط دنیا 
می گردند. در دکوپاژ و کارگردانی فیلم 

هم تلاش مان بر این بود که ســراغ 
شیوه های کمتر رایج، حداقل در 

سینمای ایران برویم. حالا فیلم 
را که ببینید متوجه می شوید 

فیلم ما از لحاظ فیلمنامه و 
کارگردانی از شــیوه ای 

اســتفاده می کند که شــاید مقداری برای مخاطب ایرانی 
غریب باشد.

همین غرابت برای مخاطبی که طی سال ها به 
تنبلی ذهنی عادت داده شده، پس زننده نیست؟

نه، غریب بودن لزومــا به معنای غیرجذاب بودن نیســت. 
مخاطب ما کمتر با آثار خوب روبه رو می شود؛ یعنی چیزهایی 
که می بیند یا راحت الحلقوم هــای فرهنگی اند یا چیزهای 
مبتذل؛ برای نمونه، آثار مرحوم کیارستمی در زمان حیاتش 
اکران درستی در کشور نداشت. خاطرم هست که روزی فیلم 
»طعم گیلاس« را در خانه گذاشته بودم و داشتم می دیدم. 

مادر داشت در آشپزخانه آشپزی می کرد. 
 چند دقیقه ای از فیلم را همینطور از آشــپزخانه دید و بعد 
آمد کنار من نشست و تا آخر فیلم را تماشا کرد. اواسط فیلم 
از من پرسید این فیلم را تلویزیون گذاشته یا تو؟ گفتم من 
گذاشــتم. تا آخر فیلم را دید و کاملا جذب فیلم شده بود. 
ببینید، مادر من به عنوان یک زن خانه دار می تواند با »طعم 
گیلاس« ارتباط خوب برقرار کند، منتها »طعم گیلاس« را 

کی نشانش داده ایم؟
یعنی شما معتقدید که مخاطب ایرانی اصلا آثار 

خوب را ندیده است؟
ندیده، چون اصلا اینها در اختیارش نیســت. نه تلویزیون 
اینها را پخش می کند و نه ســینماها. اصــلا این فیلم ها را 
نمی بیند که بتواند تصمیم بگیرد این را می خواهد یا چیز 
دیگری را. حالا من در فیلمــم در نقطه ای قرار گرفته ام که 
سعی کرده ام این دو گونه را به هم نزدیک کنم؛ یعنی گونه 
کاملا روشنفکری و گونه کاملا تجاری. یعنی فیلمم در مرز 

متعادلی از این دو گونه قرار بگیرد. کاری که چند فیلمساز 
مورد علاقه خودم انجــام داده انــد؛ کارگردانانی همچون 
میشائیل هانکه، کریســتین مونجیو و برادران داردن. این 
فیلمســازهای محبوب من به نوعی در مــرز این دو گونه 

می ایستند و فکر می کنم فیلم من هم همینطور است.
حضور بهروز افخمی به عنوان تهیه کننده چه 

تأثیری داشت؟
ما کار را با تهیه کننده دیگری شروع کردیم و پروانه ساخت 
گرفتیم. حتی ۳ روز در لوکیشنی فیلمبرداری کردیم و بعد 
متوجه شدیم که آقای معجونی تومور مغزی دارد و بینایی 
 چشم چپش ازبین رفت. ناچار شدیم کار را متوقف کنیم. خود 
معجونی تأکید کرد کــه بازیگر را عوض کنیــد. ما گفتیم 
می خواهیم صبر کنیم و با شــما بگیریم. خــب، ۳  ماه وقفه 
افتاد تا آقای معجونی رفت تومور را درآورد و تجدید قوا کرد 
و برگشت سر کار. وقتی ایشان آمد سر کار، تهیه کننده قبلی 

انصراف داد. 
می دانید که فیلم اولی ها ناچارند به برخی تهیه کننده ها  باج 
بدهند یا از فیلم اولی ها پولی می گیرند یا برخی تهیه کننده ها 
می گویند فلان کس من در فیلم بازی کند و هزار جور مسائل 
دیگر. به هر حال تهیه کننده قبلی خودش را کشــید کنار و 
شانس ما بود که بهروز افخمی آمد و اصلا اتفاق بزرگی برای 
کار ما رقم خورد. بهروز افخمی کارگردانی صاحب ســبک 
است، ولی در موضع تهیه کننده مشورتش را می داد و اجازه 

می داد که من تصمیم بگیرم.
خب، می دانید ایــن ویژگی در مــورد تهیه کننده هایی که 
کارشــان را بلد نیســتند و بویی از کارگردانی هم نبرده اند 
نادر است، چون می خواهند به هر طریقی در کار کارگردان 
مداخله کنند، چه برسد به ایشان که کارگردانی صاحب سبک 

و مسلط به تکنیک است.
  پس حضور افخمی به عنوان فردی باتجربه 

در کنار شما قوت قلب خوبی بوده است.
حتما اینطور بوده. واقعــا اعتماد به نفس 
گروه و خــود مــن را بالا بــرد. هر 
تهیه کننده ای چنیــن تأثیری 
ندارد، ولی بهروز افخمی واقعا 
کمک کرد، راهنمایی کرد 
و در عین حال چیزی را 

به من تحمیل نکرد.

»استاد«، نخستین فیلم بلند سیدعماد حسینی و به 
تهیه کنندگی بهروز افخمی، با نگاهی به نمایشنامه 
»اولئانا« نوشــته دیوید ممت ساخته شده است. 

این نمایشــنامه دوپرســوناژه درباره دانشجوی 
دختری به نام »کارول« اســت که استاد مردش به 
نام »جان« را به تعــرض متهم می کند. جان که در 
آستانه ترفیع رتبه قرار دارد و این مسئله می تواند 
به اعتبار حرفه ای او لطمه بزند، سعی می کند کارول 
را متقاعد کند که او دچار سوء برداشت شده و جان 
نیت سوئی نداشته است.»اســتاد«که از 1۸مهر 

اکران شده، در گیشه فقط حدود 6۰۰میلیون تومان 
فروخته که مسلما نشان دهنده آن است که طیف 
سینمارو تمایلی به تماشای آن نداشته است. در 

این گفت وگو با سیدعماد حسینی که 
پیش تر انجام شده، درباره »استاد« 

و نحوه مواجهه تماشاگر با آن و یکی 
دو موضوع دیگر حرف زده ایم.

ناصر احدیگفت و گو
روزنامه نگار


